
چه موقع از تقريظ رهبر معظ�م انقلاب بر كتاب تان 
مطلع شديد؟

يك روز از طرف س��ايت رهبري با من تماس گرفتند و گفتند 
مي خواهيم با شما در مورد كتاب تان مصاحبه كنيم. حقيقتاً من 
ابتدا با آن خبرنگاري كه تماس گرفته بود گلايه هايي را مطرح 
كردم مبني بر اينكه من معلم نمونه شدم ولي به ديدار با رهبري 
نرفتم، اين همه كتاب در مورد ش��هداي مدافع حرم نوش��تم 
ولي ديدار آقا نرفتم، خبرنگار بودم، نويسنده بودم، مادر بودم، 
اصفهاني بودم ولي ديدار با رهبري نرفت��م. بعد از اين گلايه ها 
گفتم لااقل آدرس بدهيد تا كتاب هايم را براي ايشان بفرستم 
تا آنها را مطالعه كنند، اين ماجرا تمام شد ولي يك ساعت بعد 
ناشر به من زنگ زد و گفت از دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آقا 
تماس گرفتند و خواستند كه ما فردا برويم تهران! اين اتفاقات در 
شهريور ماه افتاد. فرداي آن روز دفتر حفظ آثار رهبري كه رفتيم 
در يك جلسه اي با حضور چند نفر ديگر از كتابخوان بودن رهبري 
صحبت شد و يكي از آن آقايان گفتند كه كتاب مجيد بربري را 
حضرت آقا خوانده و روي آن تقريظ نوشته اند. من باورم نمي شد 
و حس��ابي جا خوردم نمي دانس��تم بايد چه كار كنم. شادي و 
شعفي در وجودم شكل گرفت كه فكر نمي كنم هيچ وقت ديگر 

آن را حس كنم، خيلي شيرين و دلچسب بود. 
چطور شد اين كتاب  را نوشتيد؟

س��ال1395 مصاحبه هايي كه با خانواده ش��هداي مدافع حرم 
مي گرفتم در خبرگزاري مشرق و سايت رجانيوز منتشر مي شد. 
به واس��طه كانال هاي ارتباطي كه داش��تم با ش��هداي حرم و 
خانواده هاي شان آشنا مي شدم. ارديبهشت سال1395 بود كه 
در يك كانال تلگرامي خبر و عكس هاي ديدار عموهاي فيتيله اي 
با خانواده شهيد مجيد قربانخاني را ديدم. برايم عجيب بود كه 
چرا عموهاي فيتيل��ه اي بايد بروند منزل اين ش��هيد، مگر چه 
كسی بوده كه اينها رفته اند س��راغش؟! به هر شكلي بود شماره 

خواهر شهيد را گرفتم و ارتباط ما باهم شروع شد. بعد 
از صحبت كردن با خواهرش بود كه فهميدم مجيد 
قهوه خانه داشته و هميشه چاقو همراهش بوده است، 
به بخشي از اين حرف ها در گزارشي كه براي مشرق 
نوشته بودم، اشاره كردم. سردبير سايت مشرق تيتر 

مطلب را عوض كرده و نوش��ته بود: »خالكوبي مجيد 
سوزوكي در خان طومان سوريه به خاك سپرده شد.« 
سحر ماه رمضان بود كه به من پيام داد و گفت اين خبر 
از سر شب)موقع انتشار( تا حالا 20 هزار بار خوانده شده و 
آمار سايت ما را بالا برده است. همين موضوع اتفاقاً باعث 

شد تصميم بگيرم كتابش را بنويسم. 
پروسه نوشتن كتاب چقدر طول 

كشيد؟
تقريباً حدود 1/5س��ال طول كشيد؛ از 

اواخر سال1395 كار را شروع كردم و اوايل 
سال1397 كتاب منتشر شد. 

اين كتاب را با چه سبك نوشتاري تأليف 
كرديد؟

در بقيه كتاب هايم معمولاً از تولد يا ازدواج شهيد 
ش��روع مي كردم و نهايتاً هم به نحوه ش��هادت و 
خاطرات آن ايام ختم مي شد، اما چون اين شهيد 
بين شهداي حرم خيلي خاص بود، مي خواستم 
كتابش هم خاص و متفاوت باشد، در واقع خاص 
بودن س��وژه باعث ش��د در كتاب مجيد بربري 
از ش��هادت مجيد ش��روع كردم، چون يك تولد 
دوباره براي او محسوب مي شود، بعد به صورت 
فلاش بك شروع به نوش��تن خاطرات و زندگي 
شهيد قربانخاني كردم. در واقع به صورت راوي 

داناي كل ابتداي كتاب را نوش��تم ام��ا در پايان 
اعضاي خانواده ش��هيد خاطرات ش��ان را در مورد 
او بازگ��و مي كنند. من براي نوش��تن خاطرات اين 
شهيد با نويسندگان مختلفي مانند رضا اميرخاني 

مشورت كردم. وقتي موضوع را با آقاي اميرخاني مطرح كردم، 
توصيه كرد شخصيت اصلي اين كتاب را مقدس نكنم و اگر قصد 
چنين كاري دارم، اصلًا درباره او ننويسم. من براي نگارش اين 
خاطرات، با مسئله اي مواجه بودم كه بايد آن را به گونه اي حل 
مي كردم. گاهی با مسائلي روبه رو مي شدم كه از خط قرمزهاي 
جامعه فراتر می رفت و اگر آنها را بيان مي كردم، درست نبود، در 
عين حال بايد توجه مي كردم كه بايد بخشي از اين مسائل بيان 
شود تا شخصيت پردازي كتاب به درستي صورت گيرد و تغيير 
روحيه شخصيت براي مخاطب روشن شود. گوهري در وجود 
اين شهيد بود كه باعث شد مس��ير زندگي اش تغيير كند و آن، 
لقمه حلالي بود كه از كودكي با آن بزرگ شد. شهيد قربانخاني 
در طول زندگي كارهايي انجام مي دهد، اما بعد از س��فر كربلا 
تصميم مي گيرد تغيير كن��د و اين تغيير را مي ت��وان در نحوه 

زندگي او بعد از سفر ديد.
چطور شد كه نويسنده شديد؟

من از دوران مدرسه به نوشتن خيلي علاقه داشتم تا جايي كه 
زنگ انشا برايم جذاب ترين زنگ بود. معمولاً در دوران مدرسه 
از بچه ها مي پرسند كه وقتي بزرگ شديد مي خواهيد چه كاره 
شويد و من مي گفتم نويسنده! همكلاسي هايم هميشه به تمسخر 
من را خانم نويسنده صدا مي زدند. همين علاقه مندي ها باعث شد 
در دوره هاي استاد سرشار شركت كنم و با راه و روش نويسندگي 
آشنا ش��وم. مدتي هم در مؤسس��ه اوج دوره هاي نويسندگي را 
گذراندم، بعد هم كه با دوس��تان روايت فتح آشنا شدم، البته تا 
پيش از انتشار اولين كتابم چند تا رمان نوشتم ولي هيچ موقع 

آنها را منتشر نكردم. 
اولين كتابي كه نوشتيد چه كتابي بود؟

اولين كتابي كه نوشتم، اس��مش »به همين سادگي« بود كه 
متشكل از 32داستان كوتاه از 32فرمانده دفاع مقدس بود و 
دومين كتابم به اسم »چشم روشني« در مورد شهداي مدافع 
حرم بود. شايد براي تان جالب باشد كه بدانيد يكي از راويان 
كتاب چشم روشني شهيد حججي بودند و من آنجا 
با ايشان آشنا شدم. بعدها كه محسن حججي شهيد 
شد، كتاب »محسن ما« را نوشتم. اين روزها هم در 
حال انجام كارهاي پژوهشي كتابي با محوريت شهيد 
زاهدي هستم كه در كنسولگري كشورمان در سوريه 

به شهادت رسيد. 
براي نوشتن كتاب از چه منابعي استفاده كرديد؟

براي نوشتن كتاب به غير از خانواده شهيد قربانخاني از 
روايت و خاطرات دوستان قبل و بعد از تحول شخصيتي 

شهيد قربانخاني استفاده كردم. 
وجه تسميه كتاب چيست و چطور 

به اين اسم رسيديد؟
ما ابتدا نام كتاب را پناه حرم گذاشتيم، 
چون يك نوحه اي هست كه شهيد آن را 
خيلي دوست داشته و مدام مي خوانده)پناه حرم، 
داره مي برََدَم( و حتي چاپ اول كتاب هم با همين 
نام منتشر شد ولي ديديم كه اين اسم نمي تواند 
شاخصه هاي شخصيتي مجيد را برساند. وقتي 
براي رونمايي از كتاب به خبرگزاري دفاع مقدس 
رفتيم، آنجا برخي از دوستان پيشنهاد كردند نام 
كتاب را تغيير دهيم، به شكلي كه به شخصيت 
خود مجيد هم اش��اره داشته باش��د، چون در 
محله يافت آباد همه اين ش��هيد را با اسم مجيد 
بربري مي شناس��ند، اگر اين ن��ام را بر كتاب 
بگذاريد، خيلي بهتر اس��ت. وقتي موضوع 
را با خانواده شهيد قربانخاني مطرح كردم 
اصلًا راضي نبودند به خصوص مادر شهيد 
قبول نمي كرد ولي بعد از شنيدن صحبت ها و 
استدلال هاي ما به اين تغيير نام رضايت دادند 
و اسم كتاب در چاپ هاي بعدي به مجيد بربري 

تغيير پيدا كرد. 
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سال ها به واسطه س��متي كه در بدنه وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي داشتم، در 
جلسات برگزاري برنامه هاي هفته كتاب اين وزارتخانه حاضر مي شدم. 

به نظر مي رس��د برخي برنامه هاي هفته كتاب، تكرار مكررات اس��ت و اين تكرار، 
دلزدگي در جامعه هدف ايجاد مي كند. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي بايد مش��خص كند جامعه هدف برنامه هاي هفته 
كتاب چه كساني هستند؟ دانش آموزان، ناشران، خوانندگان و مخاطبان تخصصي، 
جامعه هدف برنامه هاي هفته كتاب هس��تند يا طيف هاي مختلفي از بدنه نشر و 
كتاب و مردم؟ اگر دسته دوم هدف هستند، آيا براي همه اين مخاطبان برنامه هاي 

كاربردي تدارك ديده مي شود؟
هيچ گاه آسيب شناس��ي از برنامه هاي هفته كتاب انجام نشده يا گزارشی متقن از 
اجراي برنامه ها داده نشده است تا مشخص شود آيا برگزاري اين برنامه ها در هفته 
كتاب تأثيرگذار بوده است يا خير؟ البته به نظر مي رسد بايد در توليد و اجراي اين 

برنامه ها تجديدنظر شود.
كشورمان با يك بحران فرهنگي روبه رو اس��ت؛ اينكه امروز كتاب كاغذي، با چاپ 
ديجيتال و 10نسخه اي منتشر مي شود، يك بحران است. اگر اين برنامه ها تأثيرگذار 

بود، شمارگان كتاب در كشور از 3 هزار نسخه به 100 و 10 نسخه نمي رسيد. 
حمايت هاي مادي و معنوي وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي از ناشران و بدنه نشر 
موجب مي شود ناشران فعالانه در اجراي برنامه هاي هفته كتاب همگام شوند و براي 

تعامل و همفكري بيشتر با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي همراهي كنند. 
در دوره اي كه وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي كنوني در سمت معاون امور فرهنگي 
در وزارتخانه بود، برنامه هاي موفقي مانند پايتخت كتاب و جش��نواره روستاهاي 

دوستدار كتاب شكل گرفت، اين برنامه ها مي تواند با تنوع بيشتر ادامه پيدا كند. 
وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي در آن زمان با اجراي برنامه هاي متنوع فرهنگي 
تلاش كرد نام فرهنگ در وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامي را به اندازه بخش ارشاد 
اين وزارتخانه پررن��گ كند. خوش��بختانه در آن دوره برنامه ه��اي هفته كتاب از 
محدودشدن به وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي فراتر رفت و وزارت كشور، كانون 
فرهنگي- هنري مساجد، نهاد كتابخانه هاي عمومي، شهرداري ها و سازمان هاي 

ديگر در اجراي برنامه هاي هفته كتاب مشاركت كردند. 
هفته كتاب را نبايد محدود به يكس��ري رونمايي، افتت��اح و مصاحبه هاي تكراري 
كرد.  شمارگان اندك كتاب در كشور يك معضل جدي است، اينكه تعداد ناشران و 
نويسندگان روزبه روز كاهش پيدا مي كند، يك آسيب است. همه اين نكات نيازمند 
آسيب شناسي است.  هفته كتاب فقط براي ناشران بزرگ نيست. بايد پرسيد اين 
ناشران كه هر سال در هفته كتاب حضور دارند و بعضاً تقدير مي شوند، آيا تأثيرگذار 
نيز هستند؟ گاهي يك ناشر با پنج عنوان كتاب، بسيار تأثيرگذارتر از يك ناشر بزرگ 
است.  آيا ناش��ران و مردم پلتفرمي دارند كه خواسته ها و نيازهاي شان را در آنجا با 

مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي در ميان بگذارند. 
آيا يك ميز مذاكره در وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامي براي تعامل با بخش هاي 
مختلف اين وزارتخان��ه وجود دارد؟ البت��ه وجود ميز خدمت به معن��اي تعامل با 
بدنه هاي مختلف فرهنگي نيس��ت و همان بوروكراس��ي اداري است. ميز خدمت، 

تعامل بدون واسطه با مديران بخش هاي مختلف وزارت ارشاد است. 

ش�بكه آي ت�ي وي  ايك�س ي�ك قس�مت از برنام�ه »بي�گ ب�رادر« 
ك�ه  را  فلس�طين  پرچ�م  نم�اد  ت�ا  ك�رد  خ�ارج  دس�ترس  از  را 
كن�د.  سانس�ور  ب�ود،  ش�ركت كنندگان  از  يك�ي  تيش�رت  روي 
به گزارش فارس يكي از ش��ركت كنندگان در اپيزودي از برنامه »بيگ برادر« يك 
تيشرت س��ياه با تصوير يك هندوانه  كه نماد پرچم فلس��طين است، به تن داشت. 
پس از پخش اين قسمت، اين شبكه بريتانيايي آن را حذف و مجدداً پس از سانسور 

هندوانه از روي تيشرت و سياه كردن كامل لباس مهمان منتشر كرد. 
هندوانه يكي از محصولات كشاورزي در فلسطين به  ويژه نوار غزه است و به دليل 
وجود رنگ هاي مشابه پرچم فلسطين، قرمز، سبز، سفيد و سياه به  عنوان نماد اين 
كشور مورد استفاده قرار مي گيرد.  س��خنگوي اين برنامه اپيزوديك اعلام كرد كه 
آنها اجازه ورود هيچ وسيله شخصي را كه ممكن است با سياست هاي شبكه در تضاد 
باشد، به استوديوی اين برنامه نمي دهند و از اينكه متوجه نماد پرچم فلسطين روي 

لباس مهمان نشده اند، عذرخواهي كرد. 
اين شبكه در بيانيه اي گفت: »ما از اينكه پيامدهاي اين آيتم خاص در بررسي هاي مان 
به طور كامل درك نشده، متأسفيم و بابت هرگونه ناراحتي عذرخواهي مي كنيم. 
به بينندگان اطمينان مي دهيم »بيگ برادر« از پيامدهاي اين تصوير بي خبر بوده 
است.« اين نماد نخستين بار پس از جنگ شش روزه در سال19۶7 پديد آمد؛ زماني 
كه نمايش عمومي پرچم فلسطين در غزه و كرانه باختري به جرم كيفري تبديل شد 

و از هندوانه براي اعتراض استفاده كردند. 
كمپين همبس��تگي با فلس��طين و ديگر فعالان مي گويد اين نم��اد به »حق همه 

فلسطينيان براي آزادي، برابري و عدالت« اشاره دارد. 
هندوانه در جريان جنگ يك ساله رژيم صهيونيستي عليه مردم تحت محاصره غزه 
كه تاكنون به شهادت بيش از ٤3 هزار نفر منجر شده است، مجدداً به نمادي پررنگ 
براي حمايت از فلسطيني ها بدل و در تظاهرات در سراسر جهان روي پلاكاردها حك 
شد.  در طول يك سال گذشته، در بسياري از رويدادهاي هنري نيز تصوير هندوانه 

روي لباس شماري از هنرمندان به حمايت از مردم غزه نقش بسته است. 
جنبش مقاومت اسلامي فلسطين، حماس، در روز هفتم اكتبر2023 در پاسخ به 
بيش از هفت دهه اشغال فلسطين و نزديك به دو دهه محاصره غزه، زندان و شكنجه  
هزاران فلسطيني، عمليات نظامي »طوفان الاقصي« را عليه رژيم اسرائيل آغاز كرد.  
رژيم صهيونيستي در پاسخ به اين عمليات، بمباران سنگيني را عليه نوار غزه آغاز 
كرد و اين منطقه را تحت محاصره كامل قرارداد. بيش از 70درصد از كشته شدگان 
در اين جنگ را زنان و كودكان تشكيل مي دهند. همچنين در پي حملات هوايي و 

زميني ارتش رژيم صهيونيستي 2ميليون نفر از ساكنان غزه آواره شده اند. 

نمايش دوباره يك فيلم محبوب
اكران مجدد

»ميان ستاره اي« نولان
 به صورت آيمكس

ن�ولان  كريس�توفر  »ميان س�تاره اي« 
در  اكران�ش،  س�الگرد  دهمي�ن  در 
م�ي رود.  پ�رده  روي  آيمك�س  قال�ب 
فيلم »ميان ستاره اي« كريستوفر نولان كه يك 
حماسه فضايي محصول201٤ است و چندين 
نامزدي اسكار به دست آورد، در دهمين سالگرد 
اكرانش، بار ديگر راهي س��ينماها مي شود. در 
اين فيل��م متيو مك كانه��ي، آن هاتاوي و مت 
ديمون نقش آفريني كرده بودن��د.  اين فيلم از 
ششم دسامبر در سينماهاي آيمكس به مدت 
يك هفته اكران مجدد مي شود و به صورت فيلم 
70ميليمتري و ديجيتال در شهرهاي منتخب 
ايالت هاي نيويورك، كاليفرنيا، تگزاس، آريزونا، 

اينديانا و فلوريدا روي پرده خواهد رفت. 
»ميان س��تاره اي« 730ميليون دلار در س��طح 
جهان فروخت و پنج نامزدي اس��كار به دس��ت 
آورد و براي بهترين جلوه هاي ويژه اسكار گرفت. 
نولان س��ال ها از نزديك با آيمك��س كار كرده و 
سه گانه »شواليه تاريكي« برادران وارنر را هم به 
همين ترتيب ساخته است.  سال پيش نولان با 
»اوپنهايمر« كه براي يونيورس��ال ساخته شد، 
نزديك يك ميليارد دلار در باكس آفيس جهاني 
فروش كرد كه 190ميليون دلار آن از سينماهاي 
آيمكس به دست آمد.  وي همكاري با آيمكس 
را در فيلم بع��دي خود كه با ب��ازي مت ديمون 
براي يونيورس��ال ساخته مي ش��ود و قرار است 
جولاي202۶ در س��ينماها اكران ش��ود، ادامه 
مي دهد. مديران آيمكس به تازگي گفته اند نولان 
براي اين فيلم از فناوري جديدي كه تاكنون در 

فيلمي استفاده نشده  است، استفاده مي كند. 

اين شركت مستقر در لندن قرار بود جشنواره 
سالانه فيلم خود را بين هفتم تا دهم نوامبر در 
تركيه برگزار كند و پذيراي 15 اثر از سراس��ر 
جهان باشد. بنا بود اين فستيوال با نمايش فيلم 
همجنس بازانه»كوئير« با بازي دنيل كريگ در 
نقش اصلي آغاز به كار كند، ام��ا با ممنوعيت 
اكران از س��مت فرمانداري منطقه كاديكوري 
روبه رو ش��د. »س��اعاتي قبل از آغاز جشنواره 
سال202٤ موبي در استانبول، از طريق اطلاعيه  
دفتر فرمانداري كاديكوري به ما خبر داده شد 
كه نمايش كوئي��ر، فيلم افتتاحيه فس��تيوال 
ممنوع شده است«، اين را سرويس استريم در 
صفحه رسمي خود در اينستاگرام نوشت. موبي 
افزود كه دفتر فرمانداري دليل اين ممنوعيت 
را »محتواي بحث برانگيز« ذكر كرده و به دليل 
مسائل امنيتي مانع اكران فيلم شده است. اين 
شركت اقدام فرمانداري كاديكوري را محكوم 
و آن را اعمال محدوديت بر نمايش آثار هنري 
و آزادي بيان! در تركيه توصي��ف كرد. وزارت 
كشور تركيه تاكنون واكنش��ي به اين موضوع 

نشان نداده است. 
اين فيلم 135دقيقه اي ك��ه از رمان كوتاهي با 
همين عنوان نوش��ته ويليام اس.باروز اقتباس 
ش��ده، درباره مردي به نام ويليام لي است كه 
در ميان دانش��جويان امريكايي مكزيكوسيتي 
و صاحبان بارها گ��ذران زندگ��ي مي كند و با 
مرد جوان��ي به نام آلرتون آش��نا مي ش��ود كه 
به  تازگي خدمت در نيروي درياي��ي امريكا را 
به پايان رس��انده اس��ت. دولت تركيه نمايش 
فيلم ه��ا و برگ��زاري رويدادهايي ب��ا مضامين 
همجنس گرايان��ه را ممنوع و آنه��ا را خطري 
براي صلح اجتماعي و آرام��ش عمومي عنوان 
كرده است. در ماه فوريه، دفتر فرمانداري آنكارا 
جش��نواره اي كه فيلم ه��اي همجنس بازانه را 

تبليغ مي كرد، لغو كرد. 

برنامه هاي هفته كتاب 
نياز به آسيب شناسي دارد 

سانسور تصوير »هندوانه« 
در شبكه بريتانيايي

   ابوالفضل هاشمي
 مدير انتشارات »دبيزش«

تعطيلي جشنواره »موبي« 
تركيه پس از ممنوعيت

 فيلم همجنس بازانه

تلویزیون

فراسو

حرف  حساب

پس از اينكه مقامات محلي در تركيه 
نمايش فيلم »كوئير« ب�ه كارگرداني 
لوكا گوادانينو را ممنوع اعلام كردند، 
»موبي« سرويس استريم آثار هنري 
و مستقل، جشنواره بين المللي فيلم 

استانبول را لغو كرد. 

گفت وگوي »جوان« با كبري خدابخش دهقي، نويسنده كتاب تقريظي زندگی شهيد قربانخانی

»مجيد بربري« را مقدس نکردم، او متحول شد

گفت وگو

   مصطفي شاه كرمي
چند وقت پيش و در ايام بزرگداشت هفته دفاع مقدس بود كه خبر تقريظ رهبر 
معظم انقلاب بر كتاب »مجيد بربري« به قلم كبري خدابخش دهقي منتشر شد و 
حالا قرار است همزمان با روز قهرمان در روز 30آبان از اين تقريظ رونمايي شود. 
اين كتاب كه از سوي انتش�ارات دارخوين منتشر شده در رابطه با زندگي شهيد 
مجيد قربانخاني اس�ت كه از او با عنوان حر مدافعان حرم ياد مي ش�ود. به بهانه 
مزين شدن اين كتاب به تقريظ رهبر معظم انقلاب »جوان« در گفت وگو با نويسنده 
اين اثر به ابعاد فرمي و محتوايي آن پرداخته است. كتاب »مجيد بربري« كه پس 
از انتشار خبر تقريظ رهبر معظم انقلاب بر آن مورد اقبال مخاطبان قرار گرفته و 
به آستانه 40هزار نسخه رسيده، قرار است به زبان عربي ترجمه و در كشورهاي 

مقصد توزيع شود. 

 من براي نوشتن خاطرات اين شهيد
 با نويسندگان مختلفي مانند رضا اميرخاني 

مشورت كردم. وقتي موضوع را با آقاي 
اميرخاني مطرح كردم، توصيه كرد شخصيت 

اصلي اين كتاب را مقدس نكنم و اگر قصد چنين 
كاري دارم، اصلًا درباره او ننويسم. من براي 

نگارش اين خاطرات، با مسئله اي مواجه بودم 
كه بايد آن را به گونه اي حل مي كردم. گاهی با 
مسائلي روبه رو مي شدم كه از خط قرمزهاي 

جامعه فراتر می رفت و اگر آنها را بيان مي كردم، 
درست نبود، در عين حال بايد توجه مي كردم 

كه بايد بخشي از اين مسائل بيان شود تا 
شخصيت پردازي كتاب به درستي صورت 

گيرد و تغيير روحيه شخصيت براي مخاطب 
روشن شود. گوهري در وجود اين شهيد بود 

كه باعث شد مسير زندگي اش تغيير كند و آن، 
لقمه حلالي بود كه از كودكي با آن بزرگ شد. 

شهيد قربانخاني در طول زندگي كارهايي  انجام 
مي دهد، اما بعد از سفر كربلا تصميم مي گيرد 

تغيير كند و اين تغيير را مي توان در نحوه 
زندگي او بعد از سفر ديد


